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Jim O'Neill, renomovaný britský ekonom Foto: Xie Wenting/GT

Poznámka redakce:

15. Summit BRICS se bude konat v Johannesburgu v Jihoafrické
republice od 22. do 24. srpna 2023. Na letošním setkání se o
proveditelnosti společné měny BRICS, internacionalizaci čínského
jüanu, vyhlídkách růstu rozvíjejících se ekonomik jako je Čína, a role
BRICS v globálním vládnutí budou ústředními body diskuse. 

S těmito otázkami na mysli reportéři Global Times Xie Wenting a Bai
Yunyi ( GT ) nedávno udělali rozhovor s Jimem O'Neillem ( O'Neill),
renomovaný britský ekonom a bývalý obchodní tajemník ministerstva
financí Spojeného království, který je také známý jako „otec BRICS“.
V roce 2001 O'Neill poprvé navrhl koncept „BRICS“ a předpověděl,
že podíl zemí BRICS na globální ekonomice výrazně stoupne, čímž
si vysloužil svůj titul. Britský ekonom v rozhovoru pro Global Times
řekl, že myšlenka očekávat, že G7 bude hrát větší roli v globálním
vládnutí, je hloupá. Navzdory geopolitickým výzvám budou mít
rozvíjející se ekonomiky nevyhnutelně větší slovo v globálních
záležitostech. GT: V Číně jste široce považováni za „otce
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BRICS“. Vzhledem k tomu, že 15. summit BRICS se bude konat
v Jižní Africe, co očekáváte od nadcházejícího summitu? Jak
hodnotíte budoucí vývoj BRICS? O'Neill:

O tomto summitu BRICS se již několik měsíců hodně diskutuje.
Dovolili tedy zvýšit očekávání zejména v jedné věci, a tou je expanze
skupiny BRICS na BRICS plus.

Hlavní otázkou bude, kolik zemí se skutečně stane členy BRICS
plus. Ale teď mi není jasné ohledně rozšíření a jaká jsou [členská]
kritéria. Na summitu se tyto otázky mohou řešit. 

Někdy mi lidé říkali: Proč jsi vytvořil tuto zkratku, protože oni [členské
země] nemají nic společného. To není pravda. Všichni mají obrovské
množství lidí a spoustu problémů s infekčními nemocemi. Myslím si,
že země BRICS by měly posílit spolupráci v oblastech, jako je
veřejné zdraví a změna klimatu. 

Vzhledem k jeho potenciálu jsem ohledně vývoje BRICS
optimistický. Během těch téměř 40 let, co Čínu sleduji, to obvykle
skončí tím, že udělám správnou věc. Navíc, vzhledem k
pozoruhodné demografii Indie, se tyto dvě země jeví jako
nejdůležitější složky v rámci BRICS. 

V konečném důsledku se výrazně rýsuje obrovská ekonomická
velikost Číny, která je dvakrát větší než součet všech ostatních.
Skutečný determinant celkové výkonnosti růstu tedy spočívá v
trajektoriích Číny a Indie.

Mezi zeměmi BRICS čelí Brazílie, Rusko a Jižní Afrika skličujícím
výzvám, jako je přílišná závislost na komoditách. Musí se pustit do
reformních iniciativ.

GT: De-dolarizace je v současnosti horké téma. Jak se díváte na
vyhlídky dedolarizace ve světě? Jak se díváte na perspektivu
použití RMB v obchodních dohodách mezi zeměmi BRICS? 
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O'Neill: Myslím, že tomu tak je a tato diskuse se vede již více než 20
let. Svět je příliš závislý na dolaru. Každá země na světě musí trpět
důsledky hospodářského cyklu. Federální rezervní rada se potýká s
otázkami měnové politiky, které jsou v souladu s odpovědností Fedu,
vzhledem k tomu, že jeho mandáty se týkají domácí politiky USA.
Tento přístup se však nemusí vždy shodovat se specifickými
domácími požadavky mnoha rozvíjejících se ekonomik, což je může
vystavit cyklu, který nevyhovuje jejich individuálním potřebám. 

Důvody pro vyváženější měnový systém jsou tedy skutečně dost
silné. Zřejmým uchazečem ze skupiny BRICS o to, aby sehrál větší
roli, je RMB. Myslím si, že myšlenka, že se RMB stane výraznější
fakturační měnou pro obchod a získá zvýšený status rezervní měny
v rámci BRICS, má významnou hodnotu. Realizace této představy
však závisí na ochotě čínských politiků, včetně Čínské lidové banky,
ji uskutečnit.

Diskuse o internacionalizaci RMB probíhá již 20 let, od počátků
BRICS a od doby, kdy Čína sehrála zásadní roli při dosažení konce
asijské finanční krize v roce 1998. Ve skutečnosti obdivuji pomalost
ve kterém čínské úřady povolily vzestup RMB. Chcete se ujistit, že
vaše domácí finanční trhy jsou dostatečně rozvinuté, zejména trh s
úrokovými sazbami, než umožníte, aby se s vaší měnou mnohem
více obchodovalo po celém světě. Čína musí počítat s růstem
finančních trhů RMB na základě vlastních domácích potřeb.

GT: Jednou jste tvrdil, že G7 je nula. Řekl jste, že od svého
vzniku je skupina G7 ve světě nově vznikajících mocností stále
více irelevantní. Instituce, která vylučuje BRICS a přitom stále
zahrnuje případy ekonomického koše, jako je Itálie, si nemůže
nárokovat legitimitu potřebnou k výkonu globálního
ekonomického vedení. Někteří pozorovatelé však zaznamenali,
že role G7 v globálním vládnutí se znovu objevuje, zatímco vliv
BRICS a G20 klesá. Jak se na tuto perspektivu díváte? 
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O'Neill:Myslím, že je to trochu šílené. Je to skutečně tak, že od
nástupu amerického prezidenta Joea Bidena k moci se USA snaží
povýšit roli G7 mezi takzvané vyspělé země. Proto mezi některými
členy G7 panuje větší nadšení ohledně jejich schopností. Všechny
jsou to demokracie a všechny jsou přiměřeně rozvinuté, takže je
snadné se setkat a mluvit. G7 však čelí četným dilematům
pramenícím z ústředního problému: jejich klesajícího podílu na
globální ekonomice.

Japonsko a Itálie za posledních 20 let téměř nerostly. Německo také
neroste příliš dobře. A Spojené království od finanční krize téměř
vůbec nerostlo. Ve skutečnosti je G7 nyní klubem, kterému
ekonomicky stále více dominují USA. Pokud jde o globální problémy
– ať už jde o globální ekonomické výzvy, změnu klimatu, infekční
nemoci nebo jakýkoli jiný skutečně globální problém – je pro G7
nemožné tyto záležitosti účinně řešit. 

Jsem velmi zklamaný, že G7 rozvinul tuto myšlenku, kterou vzkřísil,
protože je hloupá. Co musíme udělat, je obnovit úsilí o to, aby se
G20, která byla fantastickým výtvorem finanční krize, stala opět
centrem tvorby globální politiky, protože v ní jsou země BRICS a
všechny skupiny G7.
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Letecký pohled na Johannesburg, Jižní Afrika Foto: IC

GT: Zachováváte si vzhledem k současným geopolitickým
výzvám svůj optimismus, že budoucí organizace jako G20
budou zahrnovat větší zastoupení rozvíjejících se ekonomik a
budou hrát vlivnější roli v globálním vládnutí?

O'Neill: Jsem optimističtější, protože si myslím, že je to
nevyhnutelné. Pokud se podíváte na historii světa z dlouhodobého
hlediska, obvykle jsou nejdůležitější země ty, které mají největší
slovo o globálních záležitostech. Pocházím z Velké Británie a ve
století předcházejícím posledním 100 let měla Velká Británie
nejdominantnější vliv na globální záležitosti, což je odrazem britské
ekonomické historie. To se změnilo, když se USA výrazně zvětšily.

Jak se rozvíjející se ekonomiky stávají většími a většími, zdá se
nevyhnutelné, že budou mít větší slovo v globálních záležitostech,
navzdory některým geopolitickým výzvám, které s tím souvisí. 

GT: Věříte, že rozvíjející se ekonomiky mají potenciál zůstat
významnými tahouny globální ekonomiky, a to jak nyní, tak i v
budoucnu? 
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O'Neill: Ano je odpověď. V současné době Čína zaujímá pozici
druhé největší světové ekonomiky v nominálním vyjádření a největší
v PPP (paritě kupní síly). Během několika příštích let je Indie
připravena bojovat s Německem o čtvrté největší místo, které již
předstihlo Francii a Spojené království. Nejvýznamnější dopad na
globální HDP mají kombinované růstové trajektorie Číny a Indie. 

V Asii se do popředí zájmu dostává také několik dalších rozvíjejících
se ekonomik, zejména Indonésie a Vietnam. V Latinské Americe,
Mexiku a Africe, i když z výrazně nižšího výchozího bodu, země jako
Nigérie, Etiopie a Egypt neustále nabývají na významu v globální
ekonomice. Z pěti zemí BRICS však tři neprokázaly silnou
ekonomickou výkonnost více než deset let. Jsem skeptický, že se
jejich osudy změní, pokud nezahájí zásadní ekonomické reformy
zaměřené na snížení jejich závislosti na nestálých cenách komodit.

GT: Jaký je váš pohled na roli, kterou Čína hraje v rozvoji
globálního ekonomického růstu? 

  
O'Neill:Vzhledem k tomu, že Čína roste tak rychle a podstatně,
současná situace podtrhuje, že to, co se s Čínou v nadcházejícím
roce stane, má význam pro globální ekonomiku. Mnoho zemí po
celém světě je značně ovlivněno Čínou, od Jižní Koreje po vyspělé
západní země, jako je Německo.  

Myslím, že důvěra čínských jednotlivců není tak vysoká, jako byla v
posledních třech desetiletích. Čínští tvůrci politik musí naslouchat,
chápat a podnikat kroky ke konkrétnímu posílení role spotřeby. Četl
jsem, že se diskutuje o dalších politikách, které, jak doufám, mohou
nastat. 

Čínská spotřeba jako podíl na sdíleném HDP zůstává nadměrně
nízká. Čínské úspory však přetrvávají na úrovních, které jsou
neúměrně vysoké. Čínští tvůrci politik musí identifikovat vhodný
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stimul, který by vyvolal větší důvěru mezi obyvatelstvem, a tím
podpořil zvýšení výdajů. 

GT: Zdá se, že vstupujeme do éry „tech decoupling“ a
„technologického nacionalismu“, kdy například USA uvalují
omezení na prodej určitých high-tech produktů do Číny. Jaké
dopady by tento trend mohl mít na globální ekonomiku? 

  
O'Neill:Jako ekonom je pro mě těžké brát tato populistická opatření
velmi vážně. Všichni žijeme na stejné planetě. Představa, že by se
USA a Čína mohly od sebe zcela oddělit, je hloupá. Při zvažování
platební bilance a míry úspor zemí, pokud USA šetří příliš málo,
musí následně získat kapitál od mezinárodního společenství. Tato
situace nevyhnutelně vede k obchodnímu deficitu se zbytkem světa,
jak je diktováno účetní identitou platební bilance.

Zvažte následující teoretický scénář: Pokud by například USA
uzákonily zákaz dovozu čehokoli z Číny, výsledkem by bylo, že USA
dovážejí stejné položky z jiných zemí. Současně by tyto další země
dovážely toto zboží z Číny. 

Podle mého názoru je tzv. decoupling pouze populistický politický
pojem, který postrádá jakýkoli logický základ.

 

SOUVISEJÍCÍ ČLÁNKY

Čínský ministr obchodu vyzval členy BRICS, aby posílili spolupráci a
dodali impuls globálnímu hospodářskému oživení
Čína vyzvala členy BRICS, aby posílili spolupráci a prosazovali
multilateralismus v obchodu a dodali tak impuls globální...

https://www.globaltimes.cn/page/202308/1295886.shtml?id=11
https://www.globaltimes.cn/page/202308/1295886.shtml?id=11
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BRICS k prohloubení spolupráce v oblasti měny
Vzhledem k tomu, že rostoucí počet rozvíjejících se ekonomik a
rozvojových zemí se potácí z postupného zvyšování sazeb USA...

NEJSLEDOVANĚJŠÍ

 
 

https://www.globaltimes.cn/page/202308/1296313.shtml?id=11
https://www.globaltimes.cn/page/202308/1296313.shtml?id=11

